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Letovák

Šarmantní a vtipná dáma Ivanka Devátá navštíví Lety ve středu 11. března v 17:30 hod. 
V sále u Kafků se můžeme těšit na smršť jejích historek a postřehů z hereckého, spisova-
telského i osobního života a vyžádat si autogram.   4

Vážení Letováci,

Již podruhé najdete Letovák v rozšířeném vydání 
na dvanácti stranách místo obvyklých osmi. Jsem 
velmi ráda, že mezi přispívajícími se opakují 
zástupci spolků, školek, sportovců i zastupitelů. 
Seznamují nás všechny se svými aktivitami, zají-
mavostmi i úspěchy a Obec Lety je v jejich práci 
ráda podpoří. Stejně jako aktivní a pravidelnou 
práci spolků s dětmi a mládeží.
S energií sobě vlastní se práce na Letováku 
chopila paní místostarostka Markéta Huplíková. 
Výsledky její snahy vidím ve vzájemném propoje-
ní práce zastupitelů, aktivních Letováků i spolků, 
ale i paní úřednic, což je velmi důležité, hlavně 
při předávání informací, vzájemné a otevřené ko-
munikaci. Společně s Janou Šilhavou rozjela nové 
webové stránky, organizuje kulturní akce.

V Letováku se snažíme upozorňovat na novinky  
v obci, na webových stránkách najdete informace 
ucelené. Aktuální zprávy získávají registrovaní 
zájemci díky aplikaci Mobilní rozhlas. Na webo-
vých stránkách obce Lety najdete také kontakty 
na všechny zastupitele i otevírací hodiny úřadu. 
Práci zastupitelů lze sledovat na stránkách obce, 
lze si sjednat schůzku případně se účastnit veřejné-
ho jednání zastupitelstva. V loňském roce se takto 
diskutovalo desetkrát a navíc se sešly pracovní 
skupiny v rámci výsledků dotazníkového šetření. 
Aktivně pracují členové finančního výboru.
V letošním roce plánujeme pro aktivní obyvatele 
setkání pracovních skupin v rámci strategického 
plánování a střednědobého výhledu rozpočtu 
v souvislosti s investiční činností obce. Pokud bu-
dete mít nápad, připomínku, návrh, napiště nám. 
Kontakty najdete na str. 12.  Barbora Tesařová

Beseda s herečkou 
a spisovatelkou Ivankou Devátou

Divadélka každou poslední 
neděli v měsíci v Městečku
RC Leťánek uvádí nově za finanční podpory obce 
Lety pro děti všech věkových kategorií každou 
poslední neděli v měsíci v 10:30 hod. divadelní 
představení v kavárně a herně Městečko.  4

Přívalové deště a eroze:  
Jak na ně?
Obec nechala zpracovat studii, jež měla za úkol 
popsat stávající odtokové poměry ve střed-
ní části obce, vytipovat problematická místa 
a navrhnout opatření, která by pomohla omezit 
škody způsobené přívalovými srážkami.   2

Úspěchy našich sportovců
Zlato z halového Mistrovství středočeského 
kraje v atletice. Tři stříbrné a jedna bronzová 
medaile z přeborů v plavání. Tak začali naši 
mladí sportovci rok 2020.   11

Doklady nově k vyřízení  
přímo v Černošicích
Občané již nemusí cestovat do Prahy, ale občan-
ský průkaz a cestovní pas si mohou vyřídit nově 
přímo v Černošicích v ulici Karlštejnská čp. 259 
(matrika v nové budově radnice).

Zprávy o dění v obci  
pravidelně do vašeho telefonu!
Na OÚ nebo na obec-lety.mobilnirozhlas.cz se 
registrujte do Mobilního rozhlasu a už nikdy vám 
neunikne žádná důležitá zpráva. Odstávky vody, 
uzavírky silnic, kulturní a společenské události, 
akce spolků i obecního úřadu, zasedání zastupitel-
stva obce nebo třeba čipování psů. To vše se dozví-
te včas v emailových aktualitách, případně SMS.

Zaregistrovali jste v obci něco, na co byste 
chtěli upozornit pracovníky obecního úřadu?
I v tom případě můžete využít aplikaci Mobilní 
rozhlas a pomocí ní zaslat snímek z vašeho 
mobilního telefonu rovnou na radnici.

K R Á T C E
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Přehled grantů poskytnutých  
obcí Lety na rok 2020
Žadatel Název projektu Příspěvek

FK Lety Práce s mládeží 60 000 Kč

TJ Sokol Sokolský ples 15 000 Kč

Noc sokoloven 10 000 Kč

Čert a Mikuláš 10 000 Kč

Rodinný desetiboj 20 000 Kč

Cvičení tabata + tenis 5 000 Kč

ČKS-ZKO Lety Letovské akce v rámci klubu 45 000 Kč

Leťánek Kulturní akce 55 000 Kč

Strong Boys Dětský den a potlach 15 000 Kč

Spolek přátel MŠ Drakiáda 6 000 Kč

Lampionový průvod 6 000 Kč

Hasiči Soustředění 20 000 Kč

Dětský karneval, masopust 18 000 Kč

After 40 Koncert 15 000 Kč

Celkem 300 000 Kč

Oblast, kterou se studie 
odvodnění pro Lety zabývala, 
je přibližně ohraničena 
řekou, ulicí Růžová, silnicí 
II/116 a ulicí Ke Hvězdárně. 
Zahrnuje zastavěné i dosud 
nezastavěné plochy.

Nejlepší odpad je ten,  
který vůbec nevznikne

n POTRAVINY nakupujte pouze tolik, kolik 
stihnete spotřebovat
n NÁKUPNÍ TAŠKY vyhněte se nakupování 
dalších a dalších tašek, je to zbytečné
n RECYKLUJTE TEXTIL čistý, neponičený, 
suchý, pomůžete sociálně slabým
n DROBNÉ KOVY z vytříděného kovu vznika-
jí nové výrobky, ani nepoznáte, že znovu použitý 
materiál již jednou někomu sloužil
n ELEKTRONIKA pokud nefunguje, nevyha-
zujte hned, zkuste opravit
n NÁBYTEK zkuste nabídnout v bazaru
n KOMPOSTOVÁNÍ velký pomocník pro 
kuchyňský zelený odpad i odpad ze zahrady  (bt)

Třídit můžeme 
i kuchyňské oleje
Na všech místech 
s polopodzem-
ními kontejnery 
v Letech najdete 
od loňského roku 
i odpadové nádo-
by na kuchyňský 
olej. Společně 
jsme již vytřídili 
skoro půl tuny 
oleje. Prosíme 
občany, aby olej 
vhazovali POUZE 
v uzavřených PET lahvích, nikoli v jiných nádo-
bách, které se mohou při pádu na dno sběrných 
nádob otevřít nebo rozbít a tím znemožnit jejich 
údržbu. Děkujeme za pochopení.
 Jana Šilhavá, asistentka starostky

POLOPODZEMNÍ KONTEJNERY – SVOZ:
Plast i papír – každý čtvrtek
NADZEMNÍ KONTEJNERY – SVOZ: 
Papír – úterý a pátek 
Plast – pondělí a čtvrtek

Přívalové deště a eroze: 
Jak na ně?

Identifikuje pozemky, které jsou nyní zdrojem 
srážkových vod, jakož i pozemky, které zatím 
slouží k rozlivu – díky tomu, že dosud nejsou 
zastavěné, a rizika představující jejich zastavění.
Výsledkem studie je návrh vytvářet zelené pásy 
podél komunikací a odkup pozemků k vytvoření 
zelených pásů kolmých na komunikace, které by 
mohly sloužit k rozlivu a vsakování vody. Dále – 
v souladu s novým územním plánem – navrhuje 
přeměnu pásu orné půdy na zeleň za okrajem 
zastavitelného území (nad domy v ulicích Na Vr-
ších, Na Kloubcích a Ke Hvězdárně). Tento pás by 
se měl dle studie v maximální míře osadit vhod-
nými dřevinami a obec by měla zvážit jeho pře-
měnu na lesopark s možností odpočinku místních 
obyvatel. Navrhují se i další opatření k zamezení 
eroze, jejích následků a současně s maximálním 
využitím místo vsakování – akumulace a retence 
vody, které je po většinu roku nedostatek.

Díky průzkumu dešťové kanalizace provedené-
mu v rámci této studie se mj. podařilo včas iden-
tifikovat havarijní místo v ulici Růžová, jehož 
oprava proběhla v uplynulých dnech. Studie je 
k dispozici ke stažení na webu obce. 
 Marek Stránský, zastupitel

Všichni toužíme žít v pěkném prostředí. 
Snažíme se, aby to kolem nás vypadalo pěkně. 
Přesto se najdou tací, kteří pohazováním 
tříděného odpadu kolem kontejnerů rychle 
vyřeší svůj „problém“. Buďme ohleduplní 

k druhým a věnujme trochu svého času uklá-
dání odpadu přímo do kontejneru. Vyvezení 
našeho odpadkového koše si můžeme naplá-
novat dle platných termínů svozů. 
 Markéta Huplíková

Pořádek kolem nás je v nás!

Po velkém dešti 6. června 2019. (bt)
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Poplatky za odpad byly splatné do konce ledna 2020
Upozorňujeme občany, že poplatky za odpad je možné zaplatit na OÚ kartou či 

hotově, příp. na účet 388027399/0800.

Dřevní 
štěpka
Štěpkování větví  
pro občany Letů

Při letošní údržbě zahrady nabízí obec Lety 
možnost využít obecní štěpkovač. Za půjčení, 
převoz, obsluhu a PHM zaplatíte 200 Kč za kaž-
dou započatou půl hodinu po přistavení na po-
zemek. Tuto službu si můžete kdykoli objednat 
na obecním úřadu, tel. 602 134 889. Štěpkovač 
obsluhuje pan Jan Palatka.

K čemu je vhodná  
dřevní štěpka?

Dřevní štěpka se dá rozprostřít do keřových 
a stromových výsadeb v zahradách jako 
dekorativní mulčovací materiál, který vyniká 
dlouhou životností. Zabraňuje klíčení plevelů, 
tím umožňuje nahrazení užívání chemických 
herbicidů, které negativně působí na vlastnosti 
půdy. Udržuje půdní vlhkost zabraňováním 
odparu vody z půdy. V zimě chrání před 

mrazivým počasím a v létě pak před extrémně 
vysokými teplotami.

Lze štěpku kompostovat?

Dřevní štěpka je vhodná i pro umístění 
do zahradních kompostérů, kde napomáhá 
správnému rozkladu. Pro správné kompostování 
je ideální co nejrůznorodější směs materiálů. 
Každý má totiž jiné vlastnosti. Platí, že dusíkaté 
materiály (tráva, zbytky z kuchyně, hnůj, trus, 
posklizňové zbytky ze zahrady…), které jsou 
většinou měkké, šťavnaté a zelené, musíme smí-
sit s uhlíkatými (dřevní štěpka, piliny, hobliny, 
listí, sláma…), které jsou většinou tvrdé a suché. 
Teprve pak dochází k efektivnímu tlení, nikoli 
zahnívání, které je spojeno s nepříjemným zápa-
chem.  (bt)

K R Á T C E

n Zastupitelstvo obce schválilo program 
Podpory celoroční činnosti organizací 
pracujících s dětmi a mládeží s trvalým 
pobytem v obci Lety pro rok 2020. Rozdě-
lena bude částka ve výši 250 tis. Kč. Žádosti 
o podporu mohou spolky pracující s dětmi 
podávat do konce února 2020.

n Zastupitelstvo obce pokračuje v odku-
pech pozemků pod komunikacemi. Nyní 
se podařilo získat většinu pozemků pod 
komunikací Nad Slunečnou. V této ulici se 
také připravuje projekt položení kanalizace 
a vodovodu a zavedení veřejného osvětlení.

n Obec Mořinka se rozhodla od letošního 
roku ztrojnásobit svůj příspěvek na podpo-
ru naší jednotky dobrovolných hasičů, a to 
z 5 tis. na 15 tis. Kč/rok. Děkujeme!

n Pro rok 2020 byl schválen vyrovnaný 
rozpočet obce s celkovými ročními příjmy 
i výdaji v hodnotě 39 200 tis. Kč. Schválený 
rozpočet obce Lety na rok 2020 je přílohou 
č. 2 zápisu veřejného zasedání ze dne 29. 1. 
2020.

n V roce 2019 obec Lety hospodařila s příj-
my 47 781 tis. Kč a výdaji 42 695 tis. Kč. 
Hospodaření obce v roce 2019 tedy skonči-
lo přebytkem 5 mil. Kč.

n Obec získala dotaci z Infrastrukturního 
fondu Středočeského kraje ve výši 10 mil 
Kč, která bude použita na dostavbu nové 
MŠ Lety. Celkově bude nová školka finan-
cována z dotací Ministerstva financí ČR 
– 20 mil. Kč a Středočeského kraje – 10 mil. 
Kč a z obecního rozpočtu – 5 mil. Kč.

n Začátkem února podala obec žádost 
o dotaci na vybavení školní zahrady v ulici 
Karlštejnská ze Státního zemědělského 
intervenčního fondu ve výši 396 tis. Kč. 
Z prostředků obce se předpokládá výdaj 
104 tis. Kč.

n Dne 28. ledna se elektronicky otevíraly 
obálky s nabídkami na rozšíření komuni-
kace II/116 s odbočkou k nové mateřské 
škole. Mezi kritérii v soutěži byla kromě 
ceny i délka realizace akce a délka celkové 
uzavírky komunikace. Do soutěže se 
přihlásily tři firmy. Z nich nakonec o ne-
celý bod zvítězila firma Strabag s cenou 
2 096 tis. Kč pro obec, 916 tis. Kč pro 
Krajskou správu a dobou celkové uzavírky 
komunikace 8 hodin.

n Na konci ledna začaly práce na propojení 
vodovodu Lety – Dobřichovice, který po-
může při překonávání problémů s nedo-
statkem pitné vody v obou obcích. Práce 
jsou financovány z rozpočtů obcí stejným 
poměrem a za pomoci dotace ministerstva 
zemědělství.

n Obec Lety se připojí k symbolické akci 
Vlajka pro Tibet dne 10. března 2020, která 
má připomínat 61. výročí povstání Tibeťa-
nů proti čínské okupaci Tibetu.

Nostalgická vzpomínka na únor 2019. (bt)

Dne 29. 1. 2020 byl na veřejném zasedání 
zastupiteli schválen nový územní plán, který 
odráží snahu nerozšiřovat obec mimo stávající 
plochu zastavitelného území a zpomalit nárůst 
počtu obyvatel pomocí snížení limitů zastavě-
nosti. Přichází také s prvními návrhy na za-

chování stávajících a vytvoření nových pěších 
cest, stejně jako s návrhem zeleného pásu okolo 
obce, který by měl určovat přirozenou hranici 
mezi obcí a volnou krajinou a také pomoci 
snížit následky půdní eroze. 
 Marek Stránský, zastupitel

Schválení nového územního plánu
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Ivanka Devátá pochází z umělecké rodiny, jejím 
otcem byl hudební skladatel a dirigent Antonín 
Devátý 1903 – 1984. Dětství strávila v Chrudi-
mi a v Brně, kde také absolvovala první krůčky 
na cestě k divadlu, hrála ve škole, v rozhlase, psala 
básničky a hostovala v brněnském Divadle Na Ve-
veří. V televizi se objevila převážně v seriálech, 
v nejnovější době: Rodinná pouta (2004) a Velmi 
křehké vztahy (2007). Příležitostně se věnovala 

také dabingu, namluvila například postavu slečny 
Marplové a hrála v krimi seriálu Temný Kraj.
Po roce 1989, kdy odešla z divadla, zahájila paní 
Devátá svou druhou, možná ještě úspěšnější 
kariéru na poli literatury v podobě fejetonů, hu-
morných povídek a vzpomínkových knih. Vyšlo 
již na 16 knih. Nejúspěšnějšími jsou Rodinný 
podnik, Lázeňská kúra nebo Vůně posečené 
trávy. 

P O Z V Á N K Y

Sokolský ples ve stylu Pomády
15. 2. v 19:30 hod., sál U Kafků 
 
Kouzelnická show Max Magic pro děti
23. 2. v 10:30 hod.
kavárna a herna Městečko

Za tajemstvím zvonů  
s nejvýznamnějším českým zvonařem
26. 2. v 17:30 hod., sál U Kafků

Beseda s herečkou  
a spisovatelkou Ivankou Devátou
11. 3. v 17:30 hod., Sál u Kafků

Hejblíkovic zábava pro děti,  
pohyb a učení v jednom
29. 3. v 10:30 hod.
kavárna a herna Městečko

Ukliďme si Lety
4. 4. v 10:00 hod., sraz na návsi v Letech

Vítání občánků
18. 4. v 9:30 hod., Městečko

Beseda s herečkou  
a spisovatelkou Ivankou Devátou

Akademie letos překvapí

Mrazy v Letech
H I S T O R I E  O B C E

Od 27. ledna do 29. února 1956 panovaly v Letech bez přestávky obrovské mrazy, které 
dosáhly až – 35°C. Mrazy způsobily značné ztráty na stromoví (hlavně ořechy a peckové 
ovocné stromy – především meruňky). Nedostatek uhlí pocítily téměř všechny rodiny, 
a tak se topilo vším, co bylo nepotřebné. Školy v Řevnicích a Dobřichovicích byly po dobu 
jednoho měsíce uzavřeny. Vlaky, které dopravovaly pracující do průmyslových měst, 
jezdily s několikahodinovým zpožděním. V domech, kde bylo zavedeno vodovodní potrubí 
v hloubce až 180 cm úplně zamrzlo. Markéta Huplíková (čerpala z Letovské kroniky)

Ve středu 26. února bude naším hostem 
od 17:30 hod. v sále u Kafků nejvýznamnější 
český zvonař Petr Rudolf Manoušek – restau-
rátor zvonů a soudní znalec, specializovaný 
na kampanologii.
Narodil se ve zvonařské rodině Manoušků, 
která se tímto ušlechtilým řemeslem zabývá již 
po čtyři generace. V roce 1976 absolvoval Střed-
ní uměleckoprůmyslovou školu. Začínal v dílně 
svého otce na Zbraslavi, později zkouší odlévat 
zvony v několika jiných evropských zvonárnách, 
zejména v holandské Royal Eijsbouts v Astenu, 
kde se v r. 2006 podílel na odlití největšího zvonu 
světa o hmotnosti přes 36 tun. Dílna Manoušků 
za dobu své existence vyrobila a zrestaurovala 
několik tisíc zvonů především ve středních Če-
chách i v blízkém okolí obce Lety. Podílela se mj. 
na opravě pražské loretánské zvonkohry nebo 
pořízení nového srdce pro největší český zvon 
Zikmund. Vstup zdarma.  Mgr. Marie Holečková

Za tajemstvím 
zvonů: Sláva 
a stíny zvonařství

S Letovskou akademií budeme v letošním roce 
cestovat po světě – například za tajemstvím evrop-
ských pyramid, ponoříme se do tajů zvonařství, 
budeme obdivovat nejprestižnější výtvory světově 
uznávaných českých uměleckých sklářů a pozná-
me i další umělecké osobnosti zdejšího kraje…
Ve středu 11. března v 17:30 hod. proběhne beseda 
i autogramiáda s významnou českou herečkou 
a spisovatelkou Ivankou Devátou.
V dalších měsících se představí významní 
přednášející: Mgr. Monika Sybolová, lektorka 
Národní galerie v Praze, nás zavede prostřed-
nictvím fotografií na jedinečnou výstavu obrazů 

slavného Rembrandta v Kinského paláci v Praze. 
Cestovatel Jiří Voňka, který pátrá po evropských 
pyramidách, přivezl z návštěvy v Bosně film 
o zdejších unikátních objevech. PhDr. Sylva Pet-
rová z UMPRUM Praha nám představí nejkrás-
nější ukázky uměleckého skla z rukou českých 
sklářů, oceněné na světových výstavách.
To jen na ochutnávku z nabídky v novém roce. 
Těším se na Vás na našich pravidelných setká-
ních v sále u Kafků a od dubna nově v kavárně 
Městečko (naproti pivovaru MMX). Změna 
programu vyhrazena. 
 Mgr. Marie Holečková

Divadélka každou poslední 
neděli v měsíci v Městečku
Malé i velké diváky na jaře pobaví 23. února 
Kouzelnická show, 29. března Hejblíci, 26. dub-
na oblíbené Buchty a loutky, 30. května Brémští 
muzikanti divadla NAVĚTVI a výjimečně již 
21. června Ezopovy bajky Liduščina divadla. 
Sledujte www.letanek.cz.

Z přednášky hlavního orlojníka pana Petra Skály. (bt)
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Sníh, hudba, aperoly, rozsví-
cení vánočního stromku, děti 
na bobech, bombardíno, litry 
svařáku a hlavně super akce s ještě 
lepší atmosférou. 
Rádi bychom poděkovali lidem, 
kteří za celou akcí stojí a mimo 
nás, krasavců za barem, vlastně 

nejsou tolik vidět. Takže jme-
novitě: Ondra Krecbach, Karel 
Pešata, Michal Král, Honza Unger, 
Tomáš Bím, Míra Bobek, Jarda 
Záluský a největší dík patří Mejlovi 
(Miloslavu Pexovi), bez kterého by 
žádný strom vlastně ani nebyl. 
 Jarda Kocour a jeho Srub Team

Evžen a bláznivá  
vánoční módní 
přehlídka
Kdybyste někdo potkal malého 
trpaslíka v zeleném kabátku, jmenuje 
se Evžen a putuje od jedné letovské 
rodiny k druhé. Zažívá přitom 
pozoruhodná dobrodružství, která 
si zapisuje do deníku. Poprvé se 
zjevil na sousedské párty „Domova 
Lety“ v pondělí 23. 12. v sále 
u Kafků. Nestačil se divit, jaké 
vánoční modely na improvizovaném 
molu předváděli malí i velcí. A jak 
tančili, radost pohledět. Hned 
den na to, 24. 12., se vydal do Sv. 
Jana pod Skalou. Uvidíme, kam 
všude doputuje. Kdyby se náhodou 
zjevil ve vašem batohu, nezoufejte! 
Naopak! Chyťte příležitost za pačesy 
a vyrazte se svými blízkými na výlet. 
Každá záminka se hodí. 
 Markéta Huplíková

Stříbrná neděle u nás v Letech
Vánoční cinkání 15. 12. v Letech 
mělo hojnou účast. Děti z MŠ Lety 
předvedly dlouhé recitační pásmo, 
darovaly dárky Ježíškovi a pak už 
zpívali i dospělí. Návsí zněly vánoční 
koledy za doprovodu Katky Böhmové 
a jejího černolického pěveckého 
sboru, společně s Ondrou Krátkým 
(kapela 4 Kafky), který sbor dopro-
vázel na kytaru. Za shlédnutí stál 
ručně vyráběný a malovaný betlém 
z dílny Letováka Libora Švéda. Jeho 
netradiční postavičky pobavily děti 
i dospělé. Rodiče si mohli zakou-
pit výrobky svých dětí, posilnit se 
svařákem školinky NONA či punčem 
hasičů. V dětské kavárně a herně 

Městečko pak všichni společně 
shlédli vánoční divadelní představení 
o Veselém vánočním stromečku. Děti 
nadšeně radily datlovi, jak nemocný 

stromeček zachránit a společně s To-
mášem Klusem, který večer tu a tam 
vtipně glosoval, si užívaly pohodový 
adventní čas.  Markéta Huplíková

Dvě stě dětí na vánočním divadélku v Letech
Splést si televizní anténu s chudě 
ozdobeným stromečkem, zachraňovat 
spolu s čertem vánočního kapra či 
potkat autobus plný oveček jedoucích 
do Betléma může jen andělíček 
Toníček. Jeho bláznivé příhody nejen 
rozesmály, ale především zahřály 
u srdce a lidsky zprostředkovaly 
vánoční příběh dvěma stům dětí ze 
škol a školek z širokého okolí. Tak nás 
ani nepřekvapilo, když jsme druhý 
den na nástěnce letovské školky četli 
pozvánku na Vánoční cinkání: „Přijď-
te ve tři hodiny, vemte celé rodiny“. 
Andělíček Toníček zůstal v našich 
srdcích. Markéta Huplíková

Aprés Ski u Srubu
Apres-Ski se pomalu, ale jistě stává neodmyslitelnou tradicí. 

Brigáda v údolí  
pod Čabrákem

Poslední listopadovou sobotu jsme 
se sešli už podruhé v údolí Skalické-
ho potoka pod Čabrákem, abychom 
dokončili úklid po červnové 
povodni, která se přihnala z polí 
s kukuřicí a prohnala se údolím až 
do samého centra Letů. Nechala 
za sebou vyvrácené vrby, nánosy or-
nice a jiných materiálů, především 
z chat a zahrad kolem nich.
Pod vedením paní starostky Mo-
řinky Martiny Barchánkové a její 
zástupkyně Lucie Chroustové jsme 
uklidili vývraty kolem potoka a po-
lámané větve keřů, vyčistili cestu, 
která leží v trase pochodu Pohád-
kovým lesem. Ten se bude pořádat 
již po jedenácté, a to odpoledne 
1. května 2020. Pokud bude potřeba, 
uspořádáme brigádu ještě jednou 
těsně před Pohádkovým lesem. Je 
prima, že se Mořinka i Lety spolupo-
dílí jak na práci, tak na zábavě. 
 Barbora Tesařová
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Ve školince NONA mají děti 
velmi rozmanitý a zábavný pro-
gram. Všechny dny však spojuje 
pro děti i dospělé blahodárný 
řád, o který se vždy mohou opřít 
a který dává bezpečné hranice 
a jistotu. Ve školince máme 
i dvouleté děti a zejména pro ty je 
moc důležité, aby každá činnost 
byla pevně ohraničena a děti vě-
děly, co je čeká a v jaké posloup-
nosti. Lépe tak zvládají odloučení 
od rodičů. Po celý školkový rok 
se každý den s oběma třídami 
ladíme na přírodu, její roční 
cyklus, aktuální měsíc a sváteční 
dny. V tomto duchu se samozřej-
mě nesl i celý uplynulý adventní 
čas. Čas klidu, čekání a rozvíjení 
tak důležité kvality, jakou je 
trpělivost. Snažili jsme se dětem 
v tomto čase navodit slavnostní 
a poklidnou atmosféru, aby nám 
bylo společně hezky a nepocítili 
jsme stres, který často bohužel 
v tuto dobu ve světě dospělých 
panuje. Čas jsme měli naplně-

ný, jeli jsme na vánoční výlet 
na zámek na Dobříš a vypravili 
se pěšky na výstavu betlémů 
do Dobřichovic. Vyprávěli jsme si 
různé vánoční příběhy, povídali 

si o vánočních tradicích, zpívali 
koledy, pekli perníčky a linecké, 
smotávali svíčky z včelího vosku, 
z těch větších dělali svícny, z těch 
menších lodičky. Tyto naše výtvo-

ry jsme pak s láskou balili do dár-
kových pytlíčků pro rodiče. Také 
jsme podarovali ostatní zpěvem 
za kytarového doprovodu naší 
paní učitelky Lucie hned dvakrát 

na letovské návsi u příležitosti 
tradičního Cinkání u kapličky 
a Stříbrné neděle.
Na čtvrtek 12. prosince nikdo 
z nás jen tak nezapomene. Museli 

jsme totiž volat ambulanci přímo 
do školinky, ale naštěstí všechno 
dobře dopadlo a v odpoledním 
čase jsme už mohli všichni společ-
ně i s rodiči oslavovat na vánoční 
besídce v sále U Kafků, která se vel-
mi vydařila. Odehrála se premiéra 
autorského divadelního kousku 
o putování zvířátek do Betléma. 
Malí i velcí herci sklidili zasloužený 
aplaus.
A co nás čeká v pokračujícím zim-
ním čase? Od ledna naše pondělní 
pohádková dopoledne uvádí zná-
má osobnost českého televizního 
nebe – panáček v papírové čepici. 
Ano, uhádli jste. Je to právě český 
hrdina Večerníček, který nám 
bude postupně přivádět známé 
večerníčkové celebrity jako jsou 
Křemílek a Vochomůrka, Malá 
Čarodějnice, Maxipes Fík a Ája, 
Rumcajs, Cipísek a Manka, Čmel-
da a Brumda, Mach a Šebestová 
atd. Máme se tedy až do června 
na co těšit.  
 Školinka NONA

„Chceme být zdraví, hola, hola, 
jdeme cvičit do Sokola“

Hned v sobotu 11. 1. pak deset 
nejodvážnějších dětí vystoupilo 
na zahájení letovského masopustu. 
V převleku medvědů jim to slušelo 
a taneček pod dohledem paní 
místostarostky zvládly na jedničku. 
Děkujeme jí za pomoc!
Leden jsme prožili ve znamení 
našeho celoročního pohádkového 
projektu. Obláčky zpracovaly po-
hádku Sněhová královna a Sluníčka 
O dvanácti měsíčkách. Děti si 
pohádky vzájemně zahrály. Byla to 
moc povedená vystoupení. Herci 
byli totiž úplně všichni. Školka 
se proměnila v ledové království 
alespoň v našich výtvarných dílech, 
Sněhová královna zdobí nástěnku 
a my pořád marně vyhlížíme, kdy 
že ta opravdová zima vlastně přijde?
Čeká nás ještě eskymácký týden. 
Nechceme se vzdát, a proto zkusí-

me nějaký sníh přivolat.
V lednu jsme zahájili cvičení 
v sokolovně, pod heslem: „Chcem 
být zdraví, hola, hola, jdeme cvičit 
do Sokola!“ Střídáme se v pondělí 

a v úterý, každá třída má vyhrazené 
jedno dopoledne, proto nemusíme 
spěchat a je dost času na převlékání. 
Zvyšujeme naši tělesnou zdatnost, 
odolnost a rozvíjíme hrubou mo-

toriku. Velkou pomocí je nám naše 
školní asistentka – Kačka Kabilková.

A co plánujeme na únor?
Tento měsíc bude o našem zdraví. 
Budeme řešit správnou skladbu 
našeho jídelníčku. Dozvíme se, co 
je to výživový talíř, jak se bránit 
nemocem za pomoci vitamínů, otu-
žování, cvičení, oblékání. Budeme si 
povídat o hygieně, z čeho je složeno 
naše tělo a co je důležité pro naše 
zdraví. A také, co nám škodí. Uspo-
řádáme dva projektové dny zaměře-
né právě na procvičení celého těla, 
hlavně nohou pod názvem „zdravé 
nožky bez bot a bez ponožky“.
Plánů máme víc než dost, těšíme 
se, jak si je užijeme a co nového se 
dozvíme.  

 Jana Šalková Rozsypalová, 

 ředitelka, MŠ Lety

V naší školce jsme po vánočních prázdninách 6. ledna zahájili tradiční tříkrálové koledování. Obešli 
jsme v převlecích vesnici, zazpívali, rozveselili kolemjdoucí a uvědomili si, že jsme zase o rok starší.

Ohlédnutí za prosincem ve školince NONA  
a představení našeho nového hrdiny
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Něco na tom Waldorfu asi bude

Původně škola pro děti dělníků 
německého podnikatele
Všechno výše uvedené má mezi sebou úzkou 
souvislost. Když před 100 lety inicioval německý 
podnikatel Emil Molt založení školy pro děti svých 
dělníků, možná ani netušil, jaké semínko tím 
v oblasti výchovy a vzdělávání dětí (i dospělých) 
zasévá. Zajímavostí je, že tento muž mnoha tváří 
(obchodník a reformátor) spoluvlastnil továrnu 
na cigarety značky Waldorf-Astoria, podle které 
pak tento nově se rodící pedagogický směr dostal 
název. Oslovil svého přítele Rudolfa Steinera, zdali 
by se právě on – představitel filosofického směru 
antroposofie – mohl ujmout vybudování první 
waldorfské školy. Podařilo se. V roce 1919 vznikla 
ve Stuttgartu. Během dalších let vznikly v Němec-
ku další školy fungující na stejných principech.

Čím se waldorfská pedagogika liší  
od ostatních směrů?
Postupem času získala Waldorfská pedagogika 
mezinárodní rozměr a její principy, zejména 
celostní přístup k dítěti, nám i nyní ve 21. století 
mohou být velkým pokladem (v našem českém 
rybníčku dle mého názoru stále trochu opomíje-
ným). Možná si kladete otázku, čím je tedy tato 
pedagogika tak výjimečná. Skutečně se velice 
propracovaně zabývá vývojem dítěte, bere v potaz 
jeho vývoj po fyzické i duševně-duchovní stránce. 
Podporuje všestranný rozvoj osobnosti dítěte tím, 
že stejnou měrou rozvíjí rozum, cit a vůli. Získané 
znalosti (rozum) dítě umí následně použít v praxi 
(vůle) v souladu s morálními principy (cit). Vy-
učování je založeno na hlubokém prožitku, čímž 
se vyhne jednostrannému přetěžování rozumu 

(myšlení). Každé dítě je díky pestrosti výuky 
vedeno k odhalení svých talentů a silných stránek, 
ale zároveň je i stejnou měrou vedeno ke spolu-
práci, empatii a propojení s prostředím, ve kterém 
žije. Zásadní je také aktivní a úzká spolupráce 
mezi dítětem, rodiči a pedagogy. Ti společně utvá-
řejí výchovný a vzdělávací proces, který však není 
zkostnatělý, ale naopak se tvořivě modeluje tak, 
aby stále skutečně odpovídal potřebám dětí.

Výzvy 21. století
Dnešní doba se rychle mění, je důležité vnímat, 
co opravdu současné děti potřebují a budou v ži-
votě potřebovat. Musíme si klást otázky, jakým 
způsobem děti připravit na život s moderními 
technologiemi, jakými opravdu důležitými 
dovednostmi je máme my dospělí vybavit, jak 
zachovat zdraví dětí, jak je po co nejdelší dobu 
obdarovávat dobrým a krásným dětstvím, aby 
z nich vyrostli moudří lidé, kteří budou pečovat 
v produktivním věku o ostatní mladší i starší 
a celou planetu. Tím vším se waldorfská pedago-
gika detailně zaobírá.

Ve vzdělání našich dětí máme  
možnost volby
V ČR se v posledních letech velmi zvyšuje po-
ptávka rodičů po školách i školkách pracujících 
na principech waldorfské, lesní či montessori 
(aj.) pedagogiky. (Že by v tom hrálo roli i to, že 
jsme národ, z kterého vzešel vlastně duchovní 
předchůdce těchto směrů – Jan Ámos Komenský 
– který sám předběhl dobu…) Lidé si začínají více 
uvědomovat nutnost změn ve vzdělávání, nově 
se rodící děti se nám to svým chováním snaží 

ukazovat. Naštěstí je čím dál tím více dospělých, 
kteří se navrací sami k sobě, odstraňují nánosy 
omšelých praktik rakouskouherského a komuni-
stického školství, které již zcela neslouží dnešní 
době. Snaží se nacházet nové způsoby vzdělávání 
pro své děti. Tím však rozhodně nechci říci, že 
jen alternativní pedagogické směry jsou ty pravé. 
Naštěstí zrovna v tomto odvětví panuje v naší 
zemi relativní svoboda a možnost volby (na rozdíl 
od jiných států). Vždy velmi záleží na osobnosti 
pedagoga, na jeho stále aktivním sebevzdělávání, 
vnitřní práci na sobě samém, na oddanosti a lásce 
ke své zodpovědné profesi, také na celém kolegiu 
učitelů v jednotlivých školách či školkách a sa-
mozřejmě také na rodičích, kteří aktivně vstupují 
do vzdělávacího procesu svých dětí ve spolupráci 
s pedagogy, a toto se samozřejmě může dít v ja-
kémkoliv vzdělávacím či výchovném prostředí.

I u nás v Letech...
Proto jsem i já, maminka dvou dětí a učitelka, 
šťastná, že i u nás v Letech se v příštím školním 
roce snad podaří zasadit zatím malinkou a křeh-
kou rostlinku v podobě jedné třídy mateřské 
školy, která doufám pevně zakoření a bude růst 
z principů waldorfské pedagogiky. Velmi si vá-
žím otevřenosti a energie představitelů naší po-
berounské obce, že se rozhodli v Letech umožnit 
rodičům, aby si mohli zvolit pro své děti to, co 
je jim blízké, a to dokonce se státní podporou, 
tudíž i finančně dostupné! A abych nezapomně-
la, světové osobnosti z prvního odstavce jsou 
všichni úspěšní absolventi waldorfských škol. 
No uznejte sami, něco na tom Waldorfu asi 
bude...  Pavla Soletka Krátká

Waldorfská pedagogika… Už jste o ní někdy slyšeli? Rudolf Steiner… Říká vám něco toto 
jméno? A co takhle herečky Jennifer Aniston či Sandra Bullock, spisovatel Michael Ende, 
CEO společnosti Yahoo! Peter Wurtenberger, automobilový designer Ferdinand Alexander 
Porsche, biochemik Alexander S. Kekulé, novozélandská veslařská legenda Mahé Drysdale 
nebo všestranný muzikant Lenny Kravitz… Znáte je?

V této pravidelné rubrice objevování krás brdských 
míst se dnes zaměříme na jeden z nejnavštěvova-
nějších, a to Houpák. V podstatě se nejedná o sa-
mostatný vrchol, ale součást hory Jordán (826 m. 
n. m.). Dalo by se říci, že je spíše náhorní plošinou. 
Jeho vrchol není snadné identifikovat a nalézt. 
Nicméně Houpák (794 m. n. m.) je jakýmsi 
přirozeným vrcholem v této oblasti, ač nedosahuje 
“osmistovkové” nadmořské výšky. Vrchol Houpáku 
je součástí dopadové plochy Jordán, která sloužila 
jako cvičný cíl dělostřelcům, ale i letcům. Obecně 
se nedoporučuje se na ploše volně pohybovat, 
neboť je zde údajně velké množství nevybuchlé 
munice. Jako vojenský újezd byl Jordán využíván 
již za první republiky od roku 1926, kdy byla 

zřízena místní střelnice. Byl zde rovněž vybudován 
pěchotní srub typ CE, který sloužil k testování 
a dělostřeleckým zkouškám budoucího česko-
slovenského pohraničního opevnění. Tento srub 
byl o mnoho let později využit např. při natáčení 
filmu Obecná škola. Obecně lze říci, že přejít nebo 
přejet přes Houpák je příjemným výletem, odkud 
je krásný výhled do okolí. Nejlepším výchozím 
bodem je obec Zaječov. Odtud je to po modré 
(násl. žluté) nebo zelené značce nedaleko vrcholu. 
Pokud využijete první variantu, půjdete přes staré 
armádní letiště, kterému se říká Hejlák, a jako 
vojenské letiště bylo využíváno naposledy za druhé 
světové války. Traduje se, že právě odtud odlétal 
v roce 1938 Edvard Beneš do exilu do Spojeného 
království. Historikové se však shodují, že odlétal 
z vojenského letiště ve Kbelích.  Jiří Hudeček

T I P  N A  V Ý L E T  

Houpák

mapy.cz
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Následovaly dvě písničky na akordeon v podání 
jedenáctiletého letého Františka Buchteleho 
a vystoupení na návsi završila vtipná fraška 
kabaretního tria Showflík. Poté se početný 
průvod za doprovodu kapely Třehusk a nového 
flašinetu manželů Všetečkových, dal do pohy-
bu. Děkujeme všem, kteří se průvodu účastnili 
a hlavně všem, kteří pro nás připravovali občer-
stvení – Petra Flasarová opět nezklamala a měla 
připravené skvělé bramborové placky podávané 
u letovského úřadu, stejně tak paní starostka 
připravila škvarkové rohlíčky, u Hudečků se 
podávala výborná slivovice a občerstvení slané 
i sladké. U hasičů se průvod zastavil na tro-
chu déle, protože bylo potřeba popřát veliteli 
Jakubovi Šůrovi, starostovi Janu Dolejšovi 
i vedoucímu mladých hasičů Pavlovi Topolovi 
k narozeninám. Starostka jim slavnostně předala 
dort s houkajícím hasičským autem. Brunclí-
kovi opět uctili maškary výbornou škvarkovou 
pomazánkou, která má má již na tomto místě 
svoji tradici.

V „bílých kostkách“ na Karlštejnské byly připrave-
ny doslova hody: Servírovala se léty ověřená slo-
vácká kyselica, rolády, závitky, koláčky, jednohubky, 
výborný svařák a další nápoje jak pro děti, tak 
pro dospělé. Markéta s Petrem Möseovi připravili 
výborný čaj pro děti i dospělé společně s jednohub-
kami i chlebíčky s výbornou paštičkou. Mužíkovi 
k ohnivé vodě a papričkám servírovali masíčko 
a u Kričků si děti libovaly u bohatě prostřeného 

stolu plného sladkých lahůdek. Poslední zastávkou 
byl kouzelný stoleček prostři se u Moravců.
Dávno po setmění průvod dorazil do sálu 
U Kafků, kde už vyhrávala muzika lákající 
k tanci i soutěžím děti na hasičském karnevalu. 
Sál byl plný princezen, zvířátek, rytířů a jiných 
bojovníků. Každá z masek si odnesla alespoň 
balonek nebo i dort, protože se oceňoval každý, 
který v masce přišel.
Večer pak následovala diskotéka pro dospělé, 
za mixážním pultem kraloval DJ Míra Kasan. 
Ještě dlouho po půlnoci panovala v sále výborná 
atmosféra.
Velmi děkujeme Petře Flasarové za přípravu 
letovských masek a všem pořadatelům z řad 
dobrovolných hasičů, kteří masopust a karne-
valovou zábavu pro děti a dospělé zorganizovali 
a přispěli tak k prima atmosféře celé masopustní 
soboty.  Bára Tesařová

Letovský masopust a karneval
Jako první v Poberouní pořádali letošní masopust Letováci, a to již v sobotu 11. 1. Děti a dospělí, 
v maskách i bez nich, se sešli na návsi, kde nejdříve se svým programem vystoupila mateřská 
škola Lety. Taneční vystoupení plyšových zvířátek sklidilo zasloužený aplaus. 

Dne 6. ledna oslavil ve velice dobré kondici 
své devadesátiny nejstarší muž v Letech pan 
Václav Hodek. Ani jsme nemuseli dlouho 
naléhat a prozradil, že si potrpí na dobrou 
a zdravou výživu (čímž pobavil svého syna 
a snachu), pohyb a legraci. Nezbývá než závi-
dět, co říkáte?

V měsíci únoru oslaví hezké 93. narozeniny paní 
Marie Nádrová a dokonce 98. narozeniny paní 
Marie Žáčková. K jejich úctyhodným narozeni-
nám půjdeme s paní starostkou popřát za všechny 
Letováky hodně zdraví a rády se s vámi podělíme 
o veselou atmosféru a životní moudra, která naše 
setkání s dříve narozenými většinou provází.
 Petra Flasarová

N A Š I  J U B I L A N T I
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Kamarádi, máme vás rádi…

n Paní Zdeno, proč zrovna Lety?
Když se projdete po stezce podél Berounky, 
vidíte řeku, kolem lesnaté kopce a vracíte se 
okruhem mezi zahradami a upravenými domy, 
máte odpověď jako na dlani. Prostě je tu krásně. 
Lety jsou upravené, klidné, vstřícné k lidem. Je to 
velmi kultivované prostředí a nabízí řadu aktivit. 
Sama jsem se účastnila zajímavých přednášek 
Letovské akademie, každý rok se těším na ma-
sopustní průvod, nebo letovské máje, prostě 
na společná setkání, kterých není málo. Sama 
pocházím z malého města Hořice v Podkrkonoší, 
takže jsem se vlastně z Prahy, kde jsem prožila 30 
let, vrátila zase do příznivějšího prostředí.

n Jaká byla Vaše cesta k dramaturgii 
a scenáristice?

Vždycky jsem měla ve škole ráda češtinu, hlavně 
slohy. Na gymnáziu jsem dokonce šla tak daleko, 
že jsem domácí slohové práce psala dvakrát. 
Bavilo mě to a jelikož jsme měli vynikajícího 
profesora, chtěla jsem, aby můj sloh byl jen můj, 
aby se k němu nedostával v mnoha nejrůznějších 
opsaných verzích, často nepříliš zdařilých. Také 
jsem se s několika spolužačkami a spolužáky, mezi 
nimiž byl i můj dnešní manžel, podílela na pravi-
delných kulturních relacích městského rozhlasu. 
A recitovala jsem, kde se dalo. Takže jsem po-
zvolna vnikala do kulturně divadelního prostředí, 
které nakonec vyústilo v přihlášku na DAMU.

n Loutkářskou fakultu?
Ano. Věnovala jsem se nejen hraní s loutkami, 
ale i psaní různých scének a vlastně se dostá-
vala k tomu, co znamená dramaturgie cílená 
na dětského diváka. Ve druhém ročníku jsem 
si vzala svého spolužáka z gymnázia, který 
také studoval v Praze, na ČVUT. Přestože nám 
někteří prorokovali, že nedostudujeme, oba 
jsme dostudovali. Já začala působit v Ústředním 
loutkovém divadle v Praze, manžel nastoupil 
do výzkumného ústavu.

n V divadle jste ale nezůstala. Proč?
To víte, život se různě klikatí. Přišly dvě děti, se 
kterými jsem byla několik let doma. Pak už jsem 
se do divadla nevrátila. Nastoupila jsem na uvol-
něné místo v dopisovém oddělení ČT. Byla to 
zajímavá práce, rozebírali jsme s vedoucími 
pracovníky divácké dopisy s ohlasy na pořady. 
Samozřejmě každý chtěl vybírat dopisy kladné, 
ne ty, ve kterých diváci jejich pořady kritizovali. 
Právě těch bylo většinou víc. Takže se pořad stále 
obtížněji připravoval a já se netajila tím, že bych 
nejraději přešla do redakce pro děti. Když taková 
nabídka jednoho dne přišla, neváhala jsem.

n Kam to bylo?
Začínala jsem na scénářích pro pořad Vlaštov-
ka, později jsem přešla do dramaturgie. Tím se 
splnilo mé přání. Psala a dramaturgovala jsem 
pohádky, večerníčky a zábavné pořady pro 
děti. Tam také později vzniklo Studio Kamarád 
s loutkami Jů a Hele.

n Měla jste jako dramaturg své oblíbené 
autory?

To víte, že měla a že na ně ráda vzpomínám. 
Někdo měl rád klasické pohádky, jiný raději 
současně pojaté pohádkové příběhy, někdo zase 
humorné. Je dobré, když si můžete vybrat, s kým 
budete na určitém námětu pracovat. Snažila 
jsem se mít poměrně široký autorský okruh. 
Vzpomínám třeba na Františka Nepila, Ondřeje 
Suchého, Oldu Dudka, Jiřího Chalupu, Štěpánku 
Haničincovou, Annu Juráskovou, Evu Košlero-
vou… Možná jsem ale nikoho jmenovat neměla, 
protože jich bylo samozřejmě víc a nechtěla 
bych, aby si někdo myslel, pokud to bude číst, že 
jsem na něj zapomněla.

n Na které pohádky, které jste drama-
turgovala, nebo psala, se i teď ráda 
podíváte?

Přestože většina pohádek je už 20–30 let stará, 

ráda se podívám na autorskou pohádku „O Ku-
bovi a Modřínce“, nebo třeba „Perly a růže.“ 
Z dramaturgie je to pohádka „O princezně, která 
ráčkovala“, „A co svatba, princi“, nebo pohádka 
v krkonošském nářečí „Co poudala bába Futéř“.

n Není tak dlouho, co jste ukončila své 
působení v projektu Zlatý oříšek.

Jedná se o celostátní soutěž, která již přes 
20 let vyhlašuje nadané a šikovné děti i dětské 
kolektivy od 6 do 14 let. Nemá vyhraněné obory. 
Dítě soutěží v tom, co umí mimořádně. Může to 
být umění, sport, ekologie, chovatelství, jazyky, 
zajímavý čin. Vedle sebe tak může soutěžit 
houslista, včelař, motocyklista i baletka. Vítě-
zové se představí vždy na Nový rok po obědě 
na ČT2 v samostatném televizním galapořadu. 
Předvedou kousek ze své činnosti a převezmou 
finanční odměnu, která jim má pomoci v dalším 
pokračování.

n Poslední otázka: Je Vám 83 let. Pro-
zradíte čtenářům recept na vitalitu?

Žádný nemám. Ale mám bezvadného manžela 
i rodiny našich dětí a fajn vnoučata i pravnoučata!
Tak to bude tím. 

 Děkuji za rozhovor! Markéta Huplíková

...kdo by neznal pozdrav, kterým se loučilo Jů a Hele každou neděli se svými 
dětskými diváky u obrazovek. Málokdo však ví, že jednou z autorek tehdy 
oblíbeného Studia Kamarád je Zdena Brunclíková, která před pětatřiceti lety 
opustila Prahu, aby nakonec zakotvila tady v Letech.
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Začátkem roku absolvovali nositelé 
dýchací techniky každoroční kurz, 
ve kterém si zopakovali vše potřeb-
né pro tuto činnost.
Dále si procvičili vyhledávání a zá-
chranu osob v zakouřeném pro-
středí. Jako každý rok, tak i loni, 
jsme absolvovali stáž u profesionál-
ních hasičů, účastnili se několika 
soutěží v okolí, odpracovali několik 
stovek hodin na výjezdech, školení, 

údržbě techniky a základny. A pře-
devším – získali mnoho nových 
zkušeností, které nám pomáhají 
zefektivnit naše zásahy.
S našimi vozidly jsme najezdili 
téměř 2400 kilometrů a to jak k zá-
sahům, tak i v rámci kondičních 
jízd a jízd na různá školení apod. 
Zasahovali jsme celkem u 16 vý-
jezdů jak v Letech, tak i v blízkém 
okolí. Po celý rok probíhala též 
obnova výstroje a vybavení dle 
rozpočtu.
Oddíl Mladých hasičů se zúčastnil 
několika desítek jak sportovních, 
tak i vzdělávacích akcí, kde měl 
dobré umístění. Mladí hasiči také 
předvedli své umění při ukázkách 
jejich činnosti na obecních akcích 
a jeli na letní soustředění do rekre-
ačního střediska Štědronín, kde pro 
ně byl připraven bohatý program.

Letovští hasiči v roce 2020
První letošní výjezd se udál 
necelých šest hodin po začátku 
roku. 1.1 v 5:57 nám byl vyhlášen 

poplach na požár auta do ulice 
V Kanadě. Vyjeli jsme za necelých 
7 minut s vozidlem CAS 25 LIAZ 
v počtu 1+3, v průběhu jízdy nám 
byl upřesněn typ požáru na po-
žár odpadu na korbě vozidla. 
Dojezdový čas nám prodloužilo 
čekání za železničním přejezdem 
v Řevnicích.
Po příjezdu do ulice V Kanadě už 
na místě zasahovala jednotka HZS 
Řevnice a my jsme se z rozhodnutí 
velitele zásahu vrátili zpět na zá-
kladnu. Druhou lednovou sobotu 
jsme pořádali v rámci masopustu 
Dětský karneval a Diskotéku, která 
měla velký úspěch.

Nejmodernější systém 
svolávání hasičů slouží 
i k varování obyvatel
V současné době pracujeme 
na připojení poplachové sirény 
do jednotného systému varování 
a vyrozumění obyvatelstva, což 
bude v praxi znamenat to, že 
siréna, kterou se svoláváme při 
poplachu, bude navíc sloužit i pro 
varování obyvatelstva v případě 
mimořádných událostí většího 
rozsahu (např. při bezprostředním 
ohrožení povodněmi a podobně). 
Navíc bude ovládána dálkově 
z operačního a informačního stře-
diska HZS Středočeského kraje.
Další novinkou bude také to, že 
se siréna rozezní pravidelně první 
středu v měsíci v rámci akustické 
zkoušky. Největším přínosem se 
stane takzvaný „noční režim“, při 
kterém bude siréna v nočních ho-
dinách vypnutá. Doposud sloužila 
ke svolání hasičů primárně právě 
poplachová siréna, avšak s nástu-
pem moderních technologií se vy-

víjel i systém svolávání. V současné 
době používáme nejmodernější 
systém svolávání Fireport, ve kte-
rém má každý z členů výjezdové 
jednotky aplikaci v mobilním 
telefonu, která ho při vyhlášení po-
plachu jednotce upozorní voláním, 
notifikací s místem a přibližným 
typem události (požár, technická 
pomoc). Proto není nadále nutné 
rozeznívat sirénu zvláště v nočních 
hodinách.
Pro více aktuálních informací se 
staňte našimi fanoušky na naší 
Facebookové stránce Hasiči Lety!

Poděkování
Rádi bychom poděkovali Obcím 
Lety a Mořinka za jejich podporu 
a vstřícný přístup. Na závěr chceme 
poděkovat těm, bez kterých by to 
také nešlo. Jsou to naše manželky 
a přítelkyně, které mají shovívavost 
se spoustou hodin, které trávíme 
na výjezdech, školení, údržbě 
a ostatních akcích, které k té naší 
činnosti patří. 
 Za všechny hasiče v Letech:  

 Jakub Šůra a Petr Špringer,  

 velitel a zástupce velitele

H A S I Č I

Zlomový rok 2019 pro naše hasiče
Tento rok byl pro nás přelomový – poprvé v naší historii zaparkoval 
do naší garáže zbrusu nový vůz, a to Ford Transit, který po celý rok 
fungoval bez závad.
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Nejrychlejším běžcem je Jaborník

Poděkování starostky:
Velké poděkování patří Jirkovi Tesařovi nejst. 
za pravidelné pořádání letovského prvního 
závodu v roce. Asi mohu napsat, že je to 

sebeobětování. Bez něj by nebyla na startu 
a v cíli připravena výborná polévka na zahřá-
tí, čajík a samozřejmě medaile. A hlavně by 
nepokračovala v Letech tak prima akce hned 

zkraje roku. I pro tuto atmosféru ráno 1. ledna 
vstávám, abych byla v 9 hod. v sokolovně 
na startu. I když to vstávání je po Silvestru 
opravdu těžké.  (bt)

Župní přebory v plavání  
a úspěchy našich sokolů

I letošní účast na přeborech plavání pořá-
dané župou Jungmannovou, které se konaly 
v plaveckém bazénu v Hořovicích v sobotu 
18. 1., reprezentovalo 12 závodníků našeho 
Sokola. Vedoucími akce byli Petr a Pavel 
Václavkovi. A povedlo se jim získat medaile 
– 3x stříbro a 1x bronz. Pro druhé místo si 
doplavali Matěj Václavek (starší žák) a Valča 
Kabilková (mladší žákyně) s Anetkou 
Hůlkovou (předškolačka), Nelča Krocová 
si v kategorii mladších žákyň vybojovala 
bronzovou medaili. Ale musíme pochválit 
všechny zúčastněné za snahu a že se nebojí 
reprezentovat náš Sokol. 

 Bohumil Tesař, starosta TJ Sokol Lety

Letos po třinácté jsme uspořádali novoroční běh. Zúčastnilo se 17 závodníků. 
Kromě tradičního běhu funguje již několikátým rokem i kategorie závodníků na kole, 
které se účastnili dokonce dva naši sokolíci – Theo Druzescu a Jirka Tesař.

Atleti ASK DIPOLI Dobřichovice a Černošice 
se do nového roku vrhli v plné síle. 12. ledna 
na Strahově na halovém Mistrovství středočeského 
kraje do 15ti let dosáhla nejlepšího umístění le-
tovská Klára Zbožínková, která ve skoku dalekém 
(492 cm) vybojovala stříbrnou medaili a zlatem 
na 60 metrů překážek časem 9,39 s se dostala 
na první místo průběžných českých tabulek.
Atletika je sport, se kterým se dá začít v ja-
kémkoliv věku. Tréninky v Dobřichovicích 
a Černošicích probíhají každý den v týdnu, takže 
si vybere každý. 
Pro ty, kteří chtějí o sportování dětí a o tom, 

jak je správně motivovat, vědět více, připravil 
klub na 1. dubna od 19.30 hodin v Hale Věry 
Čáslavské v Černošicích přednášku známého 
sportovního kouče PhDr. Mariana Jelínka PhD. 
s názvem Vítěz ve sportu? Především člověk. 
Pojďme vychovat dobrého člověka a sportovce 
v době blahobytu. Hokejový trenér, kouč, mana-
žer a autor řady knih se již více než 25 let zabývá 
sportovní psychologií a mentálním koučinkem. 
V současné době spolupracuje např. s tenist-
kou Karolínou Plíškovou a dalšími sportovci. 
Na přednášku je nutné se předem registrovat 
na www.askdipoli.cz. 

Zlato z halového Mistrovství 
středočeského kraje putuje do Letů

V běhu jako první doběhl Karel Ja-
borník v čase 1:00:47. a jako první 
žena Linda Egemová 1:21:06.

Běh:
Muži: 1.  Karel Jaborník
 2. Josef Reichel
 3. David Gurin
Ženy: 1. Linda Egemová
 2. Simona Hildprandová
 3. Eva Hildprandová

Kolo: 
Muži: 1.  Petr Krička
 2.  Bohumil Tesař 
Děti: 1. Theo Druzescu
 2. Jiří Tesař 
Ženy: 1.  Barbora Tesařová
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Napište nám  
do Letováku...

Máte-li zájem zveřejnit v Letováku pozván-
ku na vaši akci, článek o činnosti vašeho 
spolku či organizace či jiné zajímavé infor-
mace z dění v Letech, neváhejte a zašlete 
nám příspěvek na adresu redakce letovak@
gmail.com. Uzávěrky jednotlivých čísel 
najdete níže. Pokud rozsah článku bude pře-
sahovat možnosti daného vydání, vyhrazuje 
si redakce právo příspěvky zkrátit. Autor 
musí pod příspěvek uvést celé své jméno. 
Zásadně nebudou otiskovány anonymní pří-
spěvky, příspěvky, jejichž obsah je v rozporu 
s dobrými mravy, a příspěvky jakýmkoli 
způsobem napadající dobré jméno osoby či 
firmy. Uzávěrky Letováku pro rok 2020 
29. 3. l 24. 5. l 26. 7. l 27. 9. l 29. 11.

Letovák můžete číst i elektronicky na
www.obec-lety.cz/zivot-v-obci/casopis-letovak-1/

„Příjem klientů se řídí jasně danými pravidly 
v prvé řadě s ohledem na jejich potřeby. Každý 
nový klient prochází adaptačním procesem, 
kdy si zvyká na neznámé prostředí i tváře 

pečujících. Postupně a velmi citlivě je veden 
k tomu, aby získal tolik potřebný pocit bezpečí. 
Zprvu neznámé prostředí se tak pro něj stává 
novým domovem,“ říká ředitelka centra Jarmila 
Siverová. 
Zásadní pro přijetí nového klienta je diagnóza 
demence, kterou stanovuje praktický lékař či 
specialista na základě vyšetření. Žádost můžete 
podat na www.alzheimer centrum.cz nebo si 
osobně domluvit schůzku přímo v centru.
Specifikem černošického Alzheimercentra je 
bezplatná odborná konzultace pro všechny, kteří 
hledají pomoc či radu, s možností prohlídky za-
řízení a seznámením se s prostředím a denním 
režimem klientů. „Klienti jsou denně zapojováni 
dle svých schopností do široké škály aktivizač-
ních činností od reminiscenční terapie, přes 
muzikoterapii, aromaterapii, canisterapii a další 
aktivity. Plán činností je pro každého klienta na-
staven individuálně s ohledem na jeho zdravotní 
stav, možnosti, schopnosti a potřeby,“ dodává 
Siverová. Senioři si mohou pokoj vybavit zcela 
dle svých představ. V budově centra naleznete 
také kapli, do které dochází pan farář. 

Nové Alzheimercentrum  
v Černošicích přijímá klienty
V Černošicích bylo otevřeno moderně vybavené centrum 
s kapacitou až 126 lůžek pečující o klienty s Alzheimerovou 
chorobou a jinými typy demencí.

| Jste škola, školka, spolek, nebo jen parta kreativních lidí,
 kteří rádi tvoří?
| Máte rádi lidové tradice a rádi se bavíte?
| Jste z regionu Dolní Berounky nebo nejbližšího okolí?

POKUD ANO a máte chuť, přihlaste se, vytvořte krásnou Moranu,
prezentujte ji a vyhrajte pohár a věcné ceny.

Více informací na tel.: 605 205 755
Srdečně zvou
DOBNET, z.s., Balonklub Karlštejn a město Dobřichovice

SLAVNOSTI MORANY  |  28. 3.  |  Dobřichovice 

Se soutěží o nejkrásnější Moranu

Tango Jazz Band
Dílničky pro děti

Cabinet

Vzlet 
horkovzdušných 
balonů

Hejblíkovic

Jiří Stivín
Kvartet

www.idobnet.cz

Lékařská pohotovostní  
služba Řevnice

 Mařákova 1080, 252 30 Řevnice  
 všední dny 19:00 až 7.00 hod.

sobota, neděle a svátky nepřetržitě
 257 721 777

Pohotovost je nevýjezdová! Lékař je přítomen 
pouze tehdy, pokud není na výjezdu jako 

lékař zdravotnické záchranné služby. Proto 
je nutné vždy dopředu zavolat a domluvit 

se na návštěvě. Lékař ošetřuje náhle vzniklé 
zdravotní obtíže neohrožující život. Pomůže 

vám např. se záněty horních a dolních dýcha-
cích cest, horečkou, angínou, zánětem močo-
vých cest – tedy vším, co byste za normálních 
okolností řešili se svým praktickým lékařem. 

Pro tyto náhlé obtíže předepisuje léky.

Praktičtí lékaři v OC Lety 
MUDr. Michaela Formánková 

www.lekarkalety.cz 
 770 684 064

MUDr. Mrázová-Pešková Ladislava 
www.doctorky.cz 

 734 414 444 / 603 750 514

Dětský lékař v OC Lety 
MUDr. Zuzana Šíslová 

www.sislovapldd-cz.webnode.cz 
 776 892 867

Lékárna U Sv. Anežky v OC Lety 
www.lekarnalety.cz 

 603 188 833




